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نسبتطبسنتیودرمانکروناچیست؟

نه فرشته ام نه شیطان
حـــدوددوماهپیشبودکهبعدازاحســـاسیکگلودرد

شـــدیدابتدابهپزشـــکعمومیمراجعهکردموپاسخ

پزشـــکاینبودکهسرماخوردگیاست.یکی،دوروزی

درخانهاســـتراحتکردمتـــااینکههیچعلائمبهبودی

ظاهرنشـــد،فضاهـــمفضایکروناییاســـتوآدمیزاد

کوچکترینناخوشاحوالیوعلامتیازبیماریهمکه

داشتهباشـــدحسکروناییبودندارد،چهبرسدبهمن

کهکمکمعلائممشـــبیهبهبیمارانکروناییشـــدهبود.

خلاصهاینکهبهبیمارستانمراجعهکردموتستدادمو

بعدهممشخصشدکهبله،بهبیماریکرونامبتلاشدهام.

بعدازاینقرنطینهراشروعکردموحالانوبتبهویزیت

پزشـــکوتجویزواســـتفادهازداروهارسیدهبود.این

مرحلهآغازجنگمنبااعضایخانوادهوبرخیدوستان

وآشـــنایانبود.اینجابودکهبهخودمگفتمدردکروناو

غموغصهاینبیمارییکسمتماجراستوسمتدیگر

اماپروسهدرمانیاینبیماریخصوصادرکشورماست،

چرا؟چوناولاهیچســـبکورویـــهدرمانیثابتیبرای

اینبیماریهنوزوبعداز8ماهمشـــخصنیســـتودوم

اینکـــهمادرایرانبهیکرونددرمانیدیگرتحتعنوان

طبســـنتیهمدسترسیداریمواینشایددرنگاهاول

مثبتبهنظربرسداماهرچهجلوترمیرویوبهآنرجوع

میکنیبهشـــبهاتیبرمیخوریکهفهموپذیرشآنها

بهاینســـادگیهانیست.خلاصهاینکهبهحدمعقولو

بااستفادهازتوصیههایمتخصصانواقعیطبسنتی

کمابیشازتجویزاتآنهاهمدرکنارداروهاییکهپزشک

معالجبیمارستانبرایمتجویزکردهبوداستفادهکردمو

الحقوالانصافهمکهبرایتجربهشخصیاتفاقخوبو

مثبتیبودواثراتشرااحساسکردم.اینتجربهشخصی

من،فقطبرایمننیســـتوکافیاســـتکمیبیشتراز

بقیهاخبارکروناودرمانوروندهایدرمانیاینبیماری

عجیبوکشندهرامرورکنید.حداقلدرایرانمیتوانم

ادعاکنمکمترخانهایاســـتکهدرآنچنیندوگانهای

وجودنداشتهباشدوبیمارانواعضایخانوادهآنهابین

استفادهصرفازداروهایگیاهیورجوعبهطبسنتی

وداروهایتجویزشدهورونددرمانیطبمدرنمستاصل

ودرماندهنباشـــند.باایناوصافهرچههست،عقلاو

منطقابرخیتجویزهایصورتگرفتهازسویطبسنتی

حتیاگربراینبیماریودرمانآناثرگذارنباشند،

خیلیبیفایدههمنیســـتندوآسیبوضرری

بهبدننمیرسانند.امابالاخرهاینشکافبه

وجودآمدهوفضایغبارآلودبینطبسنتیو

مدرنزاییدهافراطوتفریطهاییاستکهدرهر

دونوعآنصورتگرفتهاستوبرخیافراددرهرکداماز

ایندوشاخهدستبهتکفیرآنیکیزدهاندوسعیدر

نفیوحذفتماموکمالآنداشـــتهاند.درادامهبحث

بهبخشیازاینفضایغبارآلودودوئلبینطبسنتی

ومدرنبامحوریتبیماریکرونااشارهمیکنیمتاشاید

کمیفضاازاینحالتالتهابیخارجشود.

تاریکوروشنهایطبسنتی

درمان کرونا با داروی حکیم فلان، درمان کرونا با روغن فلان و شربت 

بهمان، درمان کرونا با ادرار فلان حیوان و... ، واکســـن کرونا کشف 

شـــد! فلان گیاه و فلان شربت و فلان پودر واکسن کروناست! و... . 

اینها بخشی از تبلیغاتی است که در برخی صفحات مجازی منتسب 

به برخی فعالان بازار طب سنتی و به اصطلاح اسلامی به وفور مشاهده 

می کنید. تبلیغاتی که چشم بسته می توان نظر به دروغ بودن آنها داد. 

کرونا یک بیماری بومی نیست، فقط ما هم نیستیم که در تمام دنیا با 

این بیماری کشنده دست وپنجه نرم می کنیم، تمام کشورهای دنیا با 

این ویروس دست به گریبان هستند و روزانه تعداد قابل توجهی مبتلا و 

کشته بر اثر این بیماری روی دست شان می ماند. همین سندی است 

برای درک اینکه کرونا یک درد مشـــترکی است که تمام دنیا چشم به 

شکســـت آن دوخته است و تمام تلاش خود را می کند تا راه درمان و 

پیشگیری از ابتلا به آن را بگیرد تا همه از شر آن خلاص شوند. با این 

همه و بعد از گذشـــت هشـــت ماه و انجام آزمایشات گسترده و حتی 

علی رغم تولید واکسن هایی در سراسر دنیا برای این بیماری هنوز هیچ 

شخص و کشوری ادعای پایان دادن به این همه گیری وحشتناک را 

نکرده است، اما متاسفانه در ایران عده ای که خود را متخصص و حکیم 

طب سنتی می دانند و معرفی می کنند، به اندازه تمام روزهای درگیری 

کشور با بیماری کرونا حرف می زنند و اظهارنظر می کنند که بله ما به 

واکسن و داروی درمان کرونا دست یافته ایم! البته فقط در این حوزه 

نیست، قبل تر و در محافل رسمی تری هم چنین اشتباهات و محاسبات 

نادرســـتی صورت گرفته و در زمینه شناسایی بیماران مبتلا اقدامات 

شاذ و عجیبی صورت گرفته بود. با این اوصاف ابتدا باید بین پزشکان 

و متخصصان باسواد و حاذق طب سنتی و برخی کاسبان بیماری مردم 

و ماهی گیران آب گل آلود بیماری کرونا دیواری به بلندی علم کشید 

و این دو طیف را از هم جدا کرد. شاید سوال نخست این باشد که آیا 

اساسا چیزی تحت عنوان طب سنتی وجود دارد، باید گفت بله! سوال 

بعد اینکه آیا مرجعی دارد و مسیر علمی برای دستاوردهای خود طی 

می کند، که باز هم باید گفت بله، حتی دانشکده هایی هم در تعدادی 

از دانشگاه های علوم پزشکی کشور داریم که به صورت تخصصی طب 

سنتی را تدریس می کنند و هرساله تعداد قابل توجهی فارغ التحصیل 

از این دانشکده ها داریم. سوال دیگر هم می تواند این باشد که آیا طب 

سنتی محدود به ایران است و آیا دستاوردهای آن تا به حال موثر واقع 

شده است؟ در ارتباط با بخش اول باید گفت طب سنتی در دیگر نقاط 

دنیا و ســـایر کشورهای جهان هم وجود دارد، نمونه اش همین کشور 

چین، در ارتباط با اثربخش بودن یا نبودن هم که الا ماشاءالله مقاله 

و... وجود دارد می شود به آنها رجوع کرد. بالاخره وقتی شاخه علمی 

برای تدریس این مســـاله وجود دارد خود مهر تاییدی برای اثربخش 

بودن و اصل وجود چنین علمی است. با این همه همان طور که نوشتم، 

موشـــکافی و ورود تمام و کمال به این دوئل قدیمی و همیشگی بین 

طب سنتی و مدرن بسیار جدی تر و گسترده تر از آن است که بتوان در 

یک صفحه روزنامه از آن گفت، اما برای رد کاسبی برخی با این اسامی، 

چند خط جمله هم کفایت می کند.

چینواستفادهازطبسنتیبرایمهارکرونا

در ابتدا گفتیم که با محوریت کرونا به بحث مداخله طب سنتی در 

پروسه درمان اشاره می کنیم و به همین منظور هم بهتر است ابتدا 

به یک خبر در این رابطه و ماجرای اثرگذاری طب سنتی بر بیماران 

کرونایی در چین بپردازیم. چندماهی می شود که چین هیچ خبری 

از مرگ ومیر ناشی از کرونا اعلام نمی کند و همین شب ها هم مردم 

بدون رعایت پروتکل خاصی درحال برگزاری جشن هالووین هستند. 

دقیقا در روزهایی که ایران درگیر وضعیت اســـفناکی است و روزانه 

رکورد ابتلا و مرگ ومیر ناشی از کرونا را جابه جا می کند. استفاده از 

روش درمانی خاص، سیاست های کلان صحیح و کارآمد و مقابله 

جدی با ویروس به عنوان رمز موفقیت کرونا در جنگ با این ویروس 

کشنده عنوان می شود. در ارتباط با همین مساله و خصوصا ماجرای 

درمان بیماران کرونایی، چندماه پیش حســـین رضایی زاده رئیس 

دانشکده طب ایرانی دانشگاه علوم پزشکی تهران طی خبری اعلام 

کرد: »میزان مداخلات طب سنتی در درمان کرونا در چین به بیش 

از ۹۲درصد رسیده است.« او در این رابطه توضیح داد: »چینی ها 

بیشـــترین سابقه را در این مدت کسب کرده اند. این بیماری برای 

اولین بار همه گیری داشته و تاکنون هیچ داروی گیاهی یا سنتی 

مستقل برای آن ارائه نشده است. آنچه چینی ها گزارش داده اند هم 

این است که از ابتدا برای ۴۰ تا ۵۰درصد موارد مبتلا می توانستند 

از طب سنتی درکنار طب رایج استفاده کنند. با توجه به اثراتی که 

دیدند این استفاده به بیش از ۹۰درصد موارد رسید. در چین هم طب 

سنتی درکنار پزشکی رایج استفاده می شود و از نظر اخلاقی و علمی 

نیز هیچ کس مجاز نیست درمان های سنتی را جدا از درمان های رایج 

به کار ببرد.« البته به اذعان مسئولان وزارت بهداشت، چین و هند 

از معدود کشورهایی هستند که ادعاهایی مبنی بر اثرگذاری طب 

سنتی بر درمان این بیماری دارند و تا به حال هم مقالات و گزارش های 

دقیقی از مختصات این اثرگذاری منتشر نکرده اند. با این اوصاف 

همان طور که در خبر بالا اشاره کردیم، هیچ کدام از این کشورها از 

گرایش صرف به استفاده از این طب به عنوان جایگزین طب مدرن 

نام نبرده اند و چنین اعتقادی ندارند و قائل به این هستند که طب 

سنتی به عنوان مکمل باید درکنار طب مدرن مورد استفاده قرار گیرد.

طبمدرناجازهبروزوظهوربهطبسنتینمیدهد؟

این اما همه ماجرای طب مدرن، طب سنتی و کرونا نیست. همان طور 

که مشخص است و نمی توان ان قلتی برای آن آورد، برای تجویز هر دارو 

و درمانی باید یک سری پروتکل هایی رعایت شود و یک شبه نمی توان 

با خواب نما شدن هرکسی ادعای طبابت کند و از فردا در هر مسیری 

که امکان تبلیغ برای او فراهم کرده است دارویی را به خورد ملت بدهد 

و سرآخر هم روی آن نام طب سنتی و اسلامی و... بگذارد و سودجویی 

کند. برخی معتفدند طب سنتی در ایران امکان بروز و ظهور ندارد. در 

مواجهه با این ادعا می توان از دو منظر اظهارنظر کرد. یکی در مســـیر 

رد ایـــن ادعا یکی هم در راه تایید آن، برای رد اینکه وزارت بهداشـــت و 

مجموعا بدنه معتقد به طب مدرن چنین رویکری را دارد و نمی خواهد 

طب سنتی بروز و ظهوری داشته باشد می توان به برخی دستاوردهای 

طب سنتی در ایام کرونا اشاره کرد. اسپری PHR16۰ یکی از همین 

دستاوردهاست. مصطفی قانعی، رئیس کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با 

کرونا در ارتباط با تولید این اسپری که دستاورد متخصصان طب سنتی 

بوده است، گفت: »برای اینکه یک شرکت داروسازی محصولی را تولید 

کند، باید با مدارک و مستندات کافی سازمان غذا و دارو را برای صدور 

مجوز اقناع کند که کار دشواری است. در همین راستا شرکت داروسازی 

جابرابن حیان در دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله مطالعه ای مقدماتی 

انجام داد که نشان داد این اسپری علاوه بر اثرات مثبت آسیبی به بیمار 

نمی رساند و اصطلاحا ایمن است. نکته مهم این است که این اسپری در 

یک مسیر علمی پسندیده برای ارزیابی قرار دارد و توصیه ما این است 

که مدعیان در حوزه طب ســـنتی و گیاهی نیز در همین مسیر علمی 

برای اثبات ادعاهای خود گام بردارند. این برای نخســـتین بار است که 

ترکیبی از چند گیاه دارویی درقالب یک اسپری استنشاقی تولید شده 

است.« یا مضاف بر این با یک جست وجوی ساده می توانید به اسامی 

داروها و مکمل های تولیدشده در طب سنتی که مجوز وزارت بهداشت و 

سازمان غذا و دارو را دارند دسترسی پیدا کنید. اما در مسیر تایید ادعای 

ممانعت بروز و ظهور طب سنتی در سیستم بهداشت و درمان کشور هم 

کافی است برخی اسامی و کاسبان طب سنتی را مرور کنیم. تبریزیان 

و... که با برخی اقدامات و افعال چنان ضربه ای بر پیکره طب سنتی وارد 

کرده اند که مدت ها زمان می برد تا دوباره اعتماد به این مسیر درمانی و 

بهداشتی بازگردد. با این اوصاف اگر بهره گیری از طب سنتی به عنوان 

مکمل طب مدرن و در مسیر علمی و قانونی پیش برود، مطالبات عمومی 

ایجادشده برای آن هم بی پاسخ نمی ماند و احتمالا شاهد اتفاقات خوب 

و گشایش های جدی در روند درمان بیماران خواهیم بود.

کاسبانطبسنتیوهزینهتراشیبرایرهبری

چندبـاری از کاسـب های فضـای طـب سـنتی و کلیدواژه هـای 

جعلـی طـب اسـلامی و... گفتیـم و نوشـتیم کـه بـرای بهتـر 

شـناختن ایـن افـراد بـد نیسـت بـه برخـی اقدامـات و اظهـارات 

آنهـا رجـوع کنیـد. مثـلا یکـی از همیـن معروف ترین هـا و به قولی 

سـلبریتی های طب اسـلامی تز تغییر جنسیت جنین تا ۴ماهگی 

می دهد و آن یکی با ادرار فلان حیوان می خواهد کرونا را درمان 

کنـد، یکـی جوش شـیرین را بـه بخـور آب گـرم می چسـباند و فکر 

می کنـد شـق القمر کـرده و سـرآخر هـم کتـب مرجـع پزشـکی را 

می سـوزانند و... امـا جالب تـر از همـه اینهـا اینکه اخیـرا این گروه 

کاسـبان طب سـنتی یا اسـلامی، برای مشـروعیت بخشـیدن به 

اقدامـات غیرعلمـی خـود دسـت بـه جعـل و شـایعه پراکنی هـم 

زده انـد و تصویـری را در فضـای مجـازی دست به دسـت می کننـد 

کـه رهبـر انقـلاب بـر یکـی از کتـب طـب سـنتی و اسـلامی اینها، 

حاشـیه ای نوشـته اند! ماجرایی که به سرعت تکذیب شد و مهدی 

فضائلـی، عضـو دفتـر حفظ و نشـر آثـار حضـرت آیت الله العظمی 

خامنـه ای دراین بـاره گفـت: »با توجه به انتشـار خبـری با موضوع 

یادداشـت رهبـر معظـم انقـلاب اسـلامی بـر یکـی از کتـب مرتبط 

ایرانـی در شـبکه های اجتماعـی،  بـا طـب اسـلامی و 

به اطـلاع می رسـاند متـن و دسـت خط منتشرشـده، جعلـی و 

فاقـد اعتبـار اسـت. یکـی از ماموریت هـای ایـن دفتـر صیانـت از 

آثـار و اندیشـه های رهبـر معظم انقلاب اسـت، لـذا انتظار می رود 

رسـانه ها در انتسـاب مطالـب بـه رهبـر معظـم انقـلاب دقت نظـر 

کافی داشـته باشـند.«

طبسنتیومدرندوبالیکپیکرههستند

شاید سخت ترین کار در نوشتن این گزارش به کار بردن لفظ مشترک طب 

سنتی برای متخصصان این حوزه و کاسبان آن بود اما خب به ناچار مجبور 

به این کار بودم. در ادامه ابتدا با غلامعلی رحیمی خواه، فوق تخصص طب 

سنتی گفت وگویی انجام دادیم و بعد هم با مسعود مردانی، فوق تخصص 

بیماری های عفونی و عضو کمیته علمی ســـتاد ملی کرونا حرف زدیم. 

متاسفانه در خلال این دو گفت وگو هم تغییری در آن رویه سابق ایجاد 

نشد و به نقطه مشترکی بین دو طب مدرن و سنتی نرسیدیم. با این همه 

خواندن اظهارات این دو خالی از لطف نیست. رحیمی خواه در ارتباط با 

طب سنتی و اثرگذاری آن در درمان بیماری کرونا به »فرهیختگان« گفت: 

»بنابر اطلاعات موجود کرونا در ووهان چین بروز کرده و همین امر سبب 

شد تمرکز همه به این سمت برود که از چین وارد شده است و منشأ این 

بیماری چینی است ولی الان دقت کنید آثاری از بیماران در چین شاهد 

نیســـتیم یعنی بیماری در چین نمی بینیم. همه به اتفاق روی این امر 

هم نظر هستند که این بیماری دارو ندارد. چین با همکاری دانشگاه طب 

سنتی و داروهای گیاهی این بیماری را مهار کرده است. یعنی با استفاده 

از تجارب و تخصص طب جدید و به کارگیری و استفاده از تجارب حاصل از 

طب سنتی است. طب جدید گفت باید فاصله گذاری را رعایت کنید. این 

رعایت شد. چرا مرگ ومیر پایینی داشت؟ چون از داروهای گیاهی و طب 

سنتی استفاده کرد و از این طب کمک گرفت. این دو طب دو بال هستند 

و اگر درکنار هم قرار بگیرند می توانند نتیجه ای همانند نتیجه ای که 

چین گرفت حاصل شود. هر آمار روزانه ای که در شبکه خبر می بینید 

خبری از چین در این اســـامی نیست یعنی تا رده چهاردهم و پانزدهم 

اسمی از چین به عنوان بیشترین تلفات یا بیشترین آمار و ابتلا نیست.«

هیچکسبرچسبطباسلامیراقبولندارد

رحیمی خواه در رابطه با طب اســـلامی و همپوشـــانی آن با طب ســـنتی 

خاطرنشان کرد: »طب چطور شـــکل گرفته است؟ طب براساس تجارب 

درمان های ســـنتی هر مکان شکل گرفت و اندک اندک مکتوب و به عنوان 

یک علم درمانی مطرح شد. به این ترتیب پزشکی و طبابت شکل گرفت. 

اســـلام این علم را با رنگ و لعاب اسلامی مطرح کرد، برخی درمان ها را که 

جنبه های غیردینی داشت حذف کرد. گفت شرعی نیست و واقعا مضر است. 

مصرف مشروبات الکلی که اسلام می گوید مضر است، فلان باکتری را در 

بدن از بین می برد. اسلام طب ایرانی ما را مذهبی کرد. همانند اینکه مردم 

زندگی می کردند و پیامبر دین اسلام را آورد و مردم را پیشرفت داد. قبل از 

آن یکتاپرست بودند، یهودی، مسیحی و غیره بودند. دین بود ولی پیامبر 

این را اســـلامی کرد یعنی دین اسلام را آوردند. طب نیز همین است. طب 

بوده است و اسلام گفته این را به عنوان دارو استفاده می کنید باید حذف 

شود چون با مبانی اسلامی و شرعی ما مغایرت دارد. کلا علم ما هنوز دینی 

نشده است؛ دین ما علمی است ولی علم ما دینی نیست. اسلام علمی را 

که ما داشـــتیم به سمت دینی تر کردن برد و به همین دلیل برچسب طب 

اسلامی می زنند. هیچ کس این را قبول ندارد. اگر اینچنین بود که درکنار 

قرآن باید یک کتاب به نام طب هم نازل می شد یا مجموعه احادیث کاملی 

از سبک زندگی اسلامی می آمد و درمان 

انجام می داد یا ائمه نزد طبیب نمی رفتند 

که اینچنین نیســـت. در تمام تاریخ های مستند وجود 

دارد که پیامبر و ائمه به پزشـــک هم مراجعه می کردند. 

بنابراین نمی توان گفت طب اسلامی، باید طب سنتی 

اسلامی شده یا طب ایرانی-اسلامی بگوییم.«

سودجوییبهاسمطبسنتینگاهبهاینطبرامنفیکردهاست

این متخصص طب ســـنتی در رابطه با کاسب کاری های برخی به اسم 

طب سنتی می گوید: »قاضی که اشراف کامل به قضاوت و احکام دارد 

بـــرای موضوعی می گذارید که قضاوت کند و نظر بدهد ولی آیا در طب 

ســـنتی این مساله را داریم؟ ما ســـازمان نظام پزشکی را داریم که همه 

پزشـــکان، متخصصان متبحر طب جدید هستند. درکنار این شاخه ای 

به عنوان ســـازمان طب ایرانی-اســـلامی داریم؟ تا زمانی که تشکیلات 

ســـازمان یافته نداشته باشیم این ســـودجویی ها وجود خواهد داشت. 

روی آب معدنی برچســـبی وجود دارد که درصد املاح نوشته شده است 

ولی از معروف ترین کارخانه های گلاب گیری یک بســـته تهیه می کنید 

ترکیبات روی آن نیســـت. وقتی کار را هنوز علمی و این را سازمان یافته 

نکردیم انتظار این سودجویی ها وجود دارد. باید یک تشکیلات و سازمان 

و نهادی داشته باشیم که اختصاصی و تخصصی به این مسائل رسیدگی 

کند. وقتی هزار مورد می بینیم که درمورد طب ســـنتی خلاف اســـت و 

هزار مورد سودجویی می بینیم، یک مورد در این امور کار اصولی انجام 

می دهد همه را با این دید نگاه می کنند. طب جدید هم با این دید نگاه 

می کند. باید سازماندهی کنیم و متخصصان ما یک سازمانی بنویسند 

و تا سازماندهی نشود، همین مشکلات را داریم. متخصصان طب سنتی 

اختلاف نظر روی مســـائل دارند و همین امر در طب جدید هم شـــکل 

می گیرد و شـــدید می شود. کسی که اختلاف نظر دارد اگر روشن نشود 

نه تنها اختلاف نظر می شود بلکه مخالف نظر و سیستم می شود. بنابراین 

باید روی این کار کنیم. نمی توان گفت مخالف نباشید، بلکه باید جواب 

داشته باشیم. طب سنتی برای همه این مسائل جواب دارد. طب سنتی 

را در دانشگاه علوم پزشکی داریم، دانشگاه علوم پزشکی شیراز، مشهد و 

غیره دارد. دانشگاه های زیادی داریم که دانشجویان طب 

سنتی را تربیت می کنند. متخصصان خوب و مجرب طب 

سنتی هستند. بر همین اساس برای هر درمان و رویه درمانی 

مبتنی بر این طب باید وقتـــی مطلب علمی می آید باید تمام مراحل را 

طی کرده باشد تا به عنوان مطلب قابل استفاده برای همه مطرح شود. 

نمی توان چیزی را مطرح کرد و مردم استفاده کنند و آزمون و خطا باشد. 

حتی اگر درســـت باشد باید مراحل آزمایش های بالینی طی شود و بعد 

اینها را مطرح کنیم.«

اگرباطبسنتیپیشبرویمدوصفرجلویآمارکشتهشدهها

اضافهمیشود

مسعود مردانی، فوق تخصص بیماری های عفونی و عضو کمیته 

علمی ستاد ملی مقابله با کرونا اما نظرات متفاوتی در رابطه با 

طب سنتی و اثرگذاری آن در درمان کرونا دارد. او در این رابطه به 

»فرهیختگان« گفت: »طب سنتی و گیاهی هیچ تاثیری در درمان 

بیماری کرونا ندارد و کلیه داروهایی که در طب سنتی نه فقط در 

ایران حتی در چین و... جز علاف کردن مردم و هزینه تراشی برای 

آنها هیچ نتیجه ای نداشته برای همین است که خود چینی ها الان 

این درمان ها را کنار گذاشته اند. با این اوصاف ما برای بیمارانی که 

علائم ندارند می توانند از این درمان ها استفاده کنند، آویشن بخورند 

و... . این پزشکان و مدعیان فقط در زمینه درمان و کمک کردن به 

طب مدرن ادعا ندارند، اینها می گویند ما باید کرونا را درمان کنیم و 

شما کنار بایستید و تماشا کنید! اگر آنها قرار باشد این کار را بکنند 

دو صفر دیگر جلوی تعداد آمار مرگ ومیر کرونا در کشور اضافه 

می شود. این هم که گفته می شود وزارت بهداشت با آنها مشکلی 

دارد و به آنها اجازه بروز و ظهور نمی دهد دروغ است، طب سنتی 

هم مثل طب مدرن جایگاهی دارد و باید جایی که کاری از دستش 

برمی آید باشد و در جایگاه خودش قرار بگیرد. اعتقاد ما این است 

که طب سنتی در درمان کرونا اصلا جایگاهی ندارد. برخی از این 

افراد با کلک هایی به اسم طب سنتی درحال زراندوزی هستند. 

الان به تعداد افراد بیمار در خانه ها دمنوش وجود دارد اما کدام 

مقاله علمی درباره اثرگذاری این دمنوش ها مطلبی را منتشر کرده 

است؟ هیچ کدام.«

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه
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